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Møde i Globalt Fokus’ styregruppe 
Dato: onsdag d. 25. oktober kl. 13.00-16.00 

Sted: Globalt Fokus, Rysensteensgade 3, kld., lokale "Undergrunden" 

 

Referat 

Tilstede: Rasmus Stuhr Jakobsen (CARE), Jesper Højberg (IMS), Jakob Kronik (Verdens Skove), Julie Koch (Mellemfolkeligt 
Samvirke), Kristine Mærkedahl Jensen (Sex & Samfund), Vibe Klarup (Amnesty International) og Jeef Bech (CISU) - online. 
 
Fraværende: Jonas Nøddekær (Folkekirkens Nødhjælp), Susanne Branner (LGBT+ Danmark), Mads Klæstrup Kristensen (SOS 
Børnebyerne), Kathrin Wessendorf (IWGIA), Rasmus Grue (Dignity) og Lars Koch (Oxfam Danmark). 
 
Fra sekretariatet: Mette Müller Kristensen (direktør), Katrine Skamris (økonomi- og administrationschef) og Sarah Wolf 
(ledelseskonsulent og referent) samt Rebekka Blomqvist (politisk rådgiver) - under punkt 4. og Emma Byrne (strategisk 
rådgiver) - under punkt 5. 
 
Derudover deltog Thomas Ravn Pedersen og Sophie Rytter Skjoldager (Verdens Bedste Nyheder) under punkt 3. 
 
 

 Punkt Ansvarlig Bilag Formål 

1.  Godkendelse af dagsorden Rasmus Stuhr Jakobsen  Godkendelse 

 
Dagsordenen blev godkendt. 
 

2.  Referat(er) fra sidste møde(r) Rasmus Stuhr Jakobsen • Bilag 2a FU møde 03.10 - 
godkendt referat 

• Bilag 2b SG møde 31.08 - 
godkendt referat 

Orientering 

 
Der var ingen bemærkninger til referaterne, som var godkendt pr. mail. 
 

3.  Status på Globalt Fokus’ 
repræsentationer 

• Verdens Bedste Nyheder 

• Øvrige 

Rasmus Stuhr Jakobsen 
/Mette Müller Kristensen med 
input fra: 

• Thomas Ravn Pedersen og 
Sophie Rytter Skjoldager 
(Verdens Bedste Nyheder) 

• Bilag 3 GF’s 
repræsentationer 

Orientering og evt. 
godkendelse 

 
Rasmus præsenterer punktet. 
 
Verdens Bedste Nyheder 
Thomas Ravn Pedersen og Sophie Rytter Skjoldager var med fra Verdens Bedste Nyheder (VBN) til at give en status for VBN og 
deres arbejde - se oplæg fra mødet.  
Globalt Fokus (GF) har formandsposten i VBN. Den næste generalforsamling er i april, hvor der skal udpeges en ny repræsentant 
fra GF til VBN’s bestyrelse. Tre civilsamfundsparaplyer (Globalt Fokus, 92-gruppen og CISU) og to erhvervsparaplyer (Dansk Industri 
og Dansk Erhverv) betaler til sammen 600.000 kr. årligt - 300.000 kr. pr. gruppering. GF betaler 250.000 kr. i kontingent. 
 
SG foreslog at invitere GF's nuværende repræsentant i VBN, Birgitte Qvist, med på et styregruppemøde. 
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Øvrige 
 

• Udviklingspolitisk råd (UPR): Charlotte Slente er repræsenteret på vegne af GF, og er særligt udpeget af ministeren. Der er 
ønske om at bringe arbejdet i UPR tættere på GF og SG. 
Beslutning: Charlotte Slente inviteres med til styregruppemøde i det nye år.  

• DIPD: Vibe Klarup er repræsentant for GF, og orienterede SG om status. Direktøren for DIPD er netop trådt af. 

• Klimarådets Klimadialogforum: GF's repræsentant Mattias Söderbergs periode er udløbet, og han genopstiller ikke. 
Medlemmer er blevet inviteret til at indstille kandidater, og John Nordbo fra CARE er som den eneste interesseret i at stille op 
som ny repræsentant. SG ønsker at den ny repræsentant fortsætter samme spor med hyppige tilbagemeldinger om arbejdet 
til SG. 
Beslutning: John Nordbo indstilles som ny repræsentant for GF, og Sigrid Bjerre Andersen fra GF's sekretariat indstilles som 
suppleant. 

• Ukrainefonden: Rasmus Stuhr Jakobsen er repræsentant, og gav en status på arbejdet her. 

• 2030-panelet: Mette Müller Kristensen er GF's repræsentant, og gav ligeledes en status på arbejdet i panelet og med 
Verdensmålene. 

 
GF er også repræsenteret på sekretariatsniveau i f.eks. tekniske arbejdsgrupper med fagmedarbejdere. 
 
Når repræsentationerne skal drøftes igen i løbet af det næste år, ønsker SG at drøfte GF's politiske interessevaretagelse. Udover 
de nuværende repræsentationer, kan der ses på om GF er repræsenteret de rigtige steder, og om der evt. skal gøres en indsats for 
at være til stede andre steder. 
 

4.  Generel orientering 

• Afrikaplan og 
udviklingspolitisk strategi 

• UNGA  

Rasmus Stuhr Jakobsen 
/Mette Müller Kristensen med 
input fra: 

• Rebekka Blomqvist (GF’s 
sekretariat) 

 Orientering 
 

 
Afrikaplan og udviklingspolitisk strategi 
 
Rebekka Blomqvist præsenterede hvad GF ved om UM's kommende Afrikaplan og den udviklingspolitiske strategi - se oplæg fra 
mødet. 
 
UM vil med Afrikaplanen udfordre sig selv i en lytteproces med forskellige aktører, inden selve planen formuleres. Civilsamfundets 
input til Afrikaplanen bliver på et overordnet niveau, og med den udviklingspolitiske strategi in mente. GF's medlemmer har en 
rolle i at koordinere med partnere og ambassader i relevante partnerlande ift. relevante input. 
 
GF's har planer om at udarbejde positioneringspapirer om den geopolitiske situation, som skal føde ind i en analyse og nogle 
anbefalinger til, hvordan civilsamfundet kan spille ind i f.eks. Afrikaplanen. SG opfordrer til at notaterne bakker op om GF's nye 
strategi. 
 
GF skal melde tilbage til UM om hvordan civilsamfundets input skal gives i mere fysisk forstand (f.eks. lancering af analyse, 
rundbordssamtaler mm.), og SG pointerer at dialogen med politikerne er vigtig at tænke med. 
 
Pt. har GF følgende temaer på tegnebrættet: ligeværdige partnerskaber, skrøbelighed og stabilitet, demokrati og civilsamfundets 
rettigheder (ift. pragmatisk idealisme). SG foreslår også klima. 
 
SG vil gerne tæt på processen, og ønsker at spille en stærk rolle i dette arbejde. Evt. afholde et ekstra styregruppemøde herom, for 
at sikre stærk forankring i SG og for at samle input fra SG til arbejdet.  
 
UNGA 
 
Jeef, Vibe og Mette var alle en del af den danske delegation til UNGA - FN's årlige generalforsamling, og de orienterede om deres 
program, møder og observationer fra at deltage. Det var et langt besøg, men meget givende fagligt og relationelt. 
 
Overskrifterne var geopolitisk opbrud, voldelige konflikter, internationale finansielle agenturer, syd diplomacy, FN's sikkerhedsråd 
og Summit of the Future næste år. I det danske spor var overskrifterne pragmatisk idealisme, klima og grøn omstilling. Det 
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vurderes, at der skal gøres en indsats for fortsat at sætte civilsamfundet og UNmute på dagsordenen ift. den danske FN-
repræsentation.  
 
GF holder et møde den 16. november om FN's sikkerhedsråd. 
 

5.  Ny strategi Rasmus Stuhr Jakobsen 
/Emma Byrne (GF's sekretariat) 

• Bilag 5a Introduktion til 

opdateret strategi 2024-

2027 

• Bilag 5b GF strategi 2024-

2027 

• Bilag 5c GF strategi 2024-

2027_med track changes 

Godkendelse 

 
Emma Byrne præsenterede punktet.  
 
GF er utrolig stolte af det færdige produkt. Der har været i alt 13 muligheder for at give inputs undervejs i strategiprocessen. 
Halvdelen af GF's medlemmer (41 forskellige organisationer) har været inde over i en eller anden grad. 
 
SG kvitterede for et rigtig flot arbejde, også ift. den inkluderende proces, hvor kommentarer er blevet inddraget og nu afspejles i 
dokumentet. Strategien er enkel, skarp, læsevenlig og med klart sprog. 
 
SG bemærkede at det proaktive er mindre til stede under rettighedsafsnittet, hvor det er mere reaktivt. 
 
SG drøftede præsentationen af strategien på generalforsamlingen. 
 
Mette supplerede at strategien skal udmøntes efter vedtagelsen, og GF nu skal overveje hvordan strategien også bliver et 
måleinstrument. SG vil drøfte udmøntningen af strategien på et af de første møder i det nye år, ift. vægtning af de forskellige 
temaer, GF's rolle og prioriteringer. 
 
Beslutning: SG godkendte strategien. 
 

6.  Generalforsamling 

• Program 

• Valg af styregruppe 

• Budget 2024 

Rasmus Stuhr Jakobsen/Mette 
Müller Kristensen med input fra:  

• Katrine Skamris 

• Bilag 6a Valg til SG 

• Bilag 6b Budget 2024 

udkast_overordnet 

Orientering og input 

 
Valg til styregruppe 
SG ønskede en tydeliggørelse af at der er ledige pladser i SG, når invitationen til generalforsamlingen kommer ud, og at alle er 
velkomne til at opstille kandidater. 
 
Rasmus orienterede om at han genopstiller som forperson på det konstituerende møde.  
 
Program 
Mette gav en opdatering på programmet. Mette Thygesen har takket ja til at være dirigent, og Gunjan Veda (director, 
collaborative research, policy and practice for The Movement for Community-led Development - MCLD) holder et eksternt 
inspirationsoplæg om magtbalancer, som bliver online. 
Ifm. vedtagelsen af strategien vil medlemmer af SG holde brandtaler - en overordnet, og en for hvert fremskridt. Sekretariatet 
eller Rasmus vil række ud til SG i den forbindelse. 
 
Budget 
Katrine gennemgik budgettet, og SG kvitterede for et flot overblik. 
 
Beslutning: Forkortelserne i budgettet skal skrives ud, og ellers sendes budgettet videre til generalforsamling til godkendelse i dets 
nuværende form. 
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7.  Optagelse af nye medlemmer 

• Gode Penge 

Rasmus Stuhr Jakobsen • Bilag 7 Ansøgning om 
medlemskab_Gode 
Penge 

Behandling 

 
Rasmus præsenterede punktet.  
 
SG diskuterede indstillingen og stemte om hvorvidt foreningen Gode Penge skal optages. 
 
Beslutning: Gode Penge blev optaget. 
 

8.  Evt. og næste møde Rasmus Stuhr Jakobsen  Orientering 
og evt. input 

 
Der var intet til eventuelt. 
 
Det konstituerende møde er kalendersat til d. 12. december kl. 14.30-16.00, og afholdes evt. online. 
 

 


